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Børn-, Unge- og Uddannelsesudvalget 

Høringssvar 1 
 

ID 149: Nedlæggelse af stilling under Plads Til Alle 

I en tid med mange udfordringer, fristelser og trivselsproblematikker for de unge er nedlæggelsen af en 

stilling under Plads til Alle utrolig kortsigtet, og konsekvenserne kan ende med at blive langt dyrere end 

denne stilling. Samtidig kan vi blive bekymrede for, hvilke muligheder og arbejdsvilkår det efterlader den 

tilbageværende medarbejder med for reelt at kunne udføre det arbejde, der efterspørges.  Når det samtidig 

kombineres med besparelser på puljemidlerne / tilskud under Kultur & Fritid, hvor foreningernes vilkår 

reduceres oveni, så kan det få stor negativ betydning for især de udsatte børn og unge, som kunne have 

mest gavn af et godt fritidstilbud. 

Indsendt af: Marslev Skole & Børnehus 

  



Høringssvar 2 
 

ID 148: Nedlæggelse af SSP-konsulentstilling 

I en tid med mange udfordringer, fristelser og trivselsproblematikker for de unge er nedlæggelsen af en SSP-

konsulent utrolig kortsigtet, og konsekvenserne kan ende med at blive langt dyrere end denne stilling. 

Samtidig kan vi blive bekymrede for, hvilke muligheder og arbejdsvilkår det efterlader den tilbageværende 

SSP-konsulent med for reelt at kunne udføre det arbejde, der eftersørges. 

Indsendt af: Marslev Skole & Børnehus 

  



Høringssvar 3 
 

ID 109: Fleksible Skoledistrikter for skolestartere 

Dette forslag har været fremme før, men det gør det ikke bedre eller mindre problematisk. Forslaget kan 

muligvis give mening i forhold til at styre "antal & mængder" i budgettets regneark, men i praksis er det et 

utroligt dårligt forslag. 

Noget af det vigtigste som borger (herunder også tilflyttere), når man er børnefamilie, er skole og dagtilbud. 

At man ved, hvor ens børn kan gå i skole, hvor søskende og kammerater skal gå (medmindre man aktivt 

vælger noget). At der er stabilitet og forudsigelighed.  

 

Dette forslag modarbejder alt dette. Dette forslag vil samtidigt blive administrativt svært over tid (adresser 

der flytter frem og tilbage over tid, søskendehensyn? osv), umuligt at forklare for borgerne, og give 

usikkerhed for mange familier. Vi kan som bestyrelse på ingen måde bakke op om det forslag 

Indsendt af: Marslev Skole & Børnehus 

  



Høringssvar 4 
 

ID 148: Nedlæggelse af SSP-konsulentstilling 

Nedlæggelse af en SSP-konsulentstilling 

Forslaget vil i væsentlig grad forringe det opsøgende arbejde i forhold til særligt overbygningselever i 

udsatte positioner og det vil også forringe skolernes mulighed for, at have et tæt samarbejde med SSP, fordi 

der efter reduktionen kun vil være en SSP-ansat.  

Mulige konsekvenser 

• Mulighed for det opsøgende arbejde svækkes i udpræget grad 

• Samarbejdet med skoler om understøttelser af unge i udfordringer svækkes. 

• Samarbejde og guidning i sager som involverer kriminalitet eller krænkelser reduceres 

kraftigt. 

Indsendt af: Fælles bestyrelsen på Nymarken Skole og Børnehus 

  



Høringssvar 5 
 

ID 110: Ungdomsskole reduceres til lovpligtige aktiviteter 

”Ungdomsskolen reduceres til lovpligtige aktiviteter” 

En realisering af forslaget vil fjerne mulighed for at unge med udfordringer kan visiteres til et lokalt 

undervisningstilbud i Kerteminde Kommune, og at der i kommunen tilbydes ungdomsklubber til elever fra 7. 

kl. og opefter. MED-udvalgene er bekymrede for, at en realisering vil stille flere unge med udfordringer 

væsentlig dårligere både i forhold til de meget udfordrede, som så skal visiteres til et heltidstilbud i en 

anden kommune, men også for de elever, som tidligere har brugt Ungdomsklubben som et fritidstilbud, der 

tilbyder et positivt fællesskab. 

Mulige konsekvenser 

• Manglende mulighed for visitering til heltidsundervisningen vil medføre øgede udgifter til 

skoletilbud i andre kommuner.  

• Ved bortfald af tilbud om ungdomsklubber rører det ved de unges fritidsliv fordi der ikke er 

andre kommunale fritidstilbud i aftentimerne. 

Indsendt af: Fælles bestyrelsen på Nymarken Skole og Børnehus 

  



Høringssvar 6 
 

ID 109: Fleksible Skoledistrikter for skolestartere 

”Fleksible Skoledistrikter”” 

I forslaget vil man gennem ekstraordinært samarbejde mellem skolerne effektivisere klassedannelsen, så 

man over årene opnår færre klasser i kommunen i forbindelse med indskrivning af børnehaveklasser. 

Forslaget vil kræve et tæt samarbejde mellem skolerne om de børn, der er bosiddende i udkanten af de 

forskellige skoledistrikter. Forslaget vil begrænse det frie skolevalg. Vi går ud fra, at man fortsat politisk 

ønsker at opretholde det nuværende antal selvstændige skoler.  MED-Udvalget så også gerne, at der 

reserveres noget økonomi til at understøtte de skoler, som står tilbage med særligt store klasser. 

Mulige konsekvenser: 

• Forslagene betyder, at flere klasser bliver større. Det vil særligt udfordre de skoler, som har 

små klasselokaler på f.eks. 49 m2. 

• Forslaget kan betyde, at nogle klasser får flere elever end i dag og uden en forhøjelse af 

tildelingen til ”øvrig skoledrift” vil eleverne ikke have de samme muligheder for understøttelse, som de har i 

dag.  

• Forslaget vil udfordre det nuværende førskolearbejde, da børn bosiddende i randområderne 

først får deres endelige skoleplacering meddelt op til skolestart og således får dårligere vilkår i forhold til at 

deltage i førskolesamarbejdet mellem afleverende børnehave og skole. 

• Såfremt forslaget ikke skal svække de 2 landsbyordninger Nymarken og Marslev vil det være 

vigtigt, at der særligt er fokus på anvendelsen af forslaget mellem disse 2 skoler, idet der allerede er et tæt 

samarbejde her. 

Indsendt af: Fælles bestyrelsen på Nymarken Skole og Børnehus 

  



Høringssvar 7 
 

ID 110: Ungdomsskole reduceres til lovpligtige aktiviteter 

Nedlæggelse af en SSP konsulentstilling. 

 

Dette vil få store konsekvenser for det opsøgende arbejde, specielt omkring de unge i udsatte positioner. 

Derudover vil det forringe skolernes mulighed gevaldigt for samarbejde med og støtte fra SSP-konsulenten, i 

sager som involverer kriminalitet og krænkelser, når der kun er en til at dække hele kommunen. 

Indsendt af: Fælles bestyrelsen på Nymarken Skole og Børnehus 

  



Høringssvar 8 
 

ID 109: Fleksible Skoledistrikter for skolestartere 

Fleksible skoledistrikter. 

 

Forslaget vil skabe stor usikkerhed for forældre og børn, omkring overgangen fra børnehave til skole. Det vil 

betyde, at nogle børn og forældre ikke vil kunne følges med de børn, de kender og føler sig trygge ved. Der 

kan være stor usikkerhed omkring skolestart for de børn og familier, som tildeles en anden skole end den de 

evt. har været tilknyttet i førskoleregi. Hvis man bor i en ”randzone” har man dårligere vilkår end hvis man 

bor 100 m fra skolen, ligesom der vil opstå udfordringer i forhold til søskende – også selvom man laver en 

form for søskendegaranti. Forslaget vil samtidig udfordre det nuværende førskolearbejde, da de børn der 

først får endelig placering op til skolestart, vil have dårligere vilkår for at starte op i en klasse, hvor relationer 

allerede er opbygget i førskoleregi.  

Forslaget om de fleksible skoledistrikter vil i realiteten afskaffe det frie skolevalg, og konsekvensen kan være 

øget søgning til privatskoler.  

Derudover vil det udfordre tankerne om fremtidens skole, hvor ønsket er at flere børn får et tilbud i deres 

nærmiljø, og vokser op i et stærkt fællesskab, et fællesskab som oftest allerede grundlægges i børnehaven. 

Indsendt af: Fælles bestyrelsen på Nymarken Skole og Børnehus 

  



Høringssvar 9 
 

ID 148: Nedlæggelse af SSP-konsulentstilling 

Høringssvar fra VSU/STU bestyrelsen til omstillingspuljen 2024 

 

Vedr.: forslag om nedlæggelse af SSP- konsulentstilling. 

 

Vi vil gerne udtrykke vores bekymring omkring nedlæggelse af en SSP stilling, der vil betyde, at der 

fremadrettet kun vil være én SSP konsulent til at dække hele Kerteminde kommune. 

På stu har både elever og personale stor glæde af samarbejdet med SSP. Eleverne på stu en meget sårbar 

gruppe af unge, og derfor ekstra udsat i forhold til at blive udnyttet af andre eller lokket til at gøre ting som 

ikke er hensigtsmæssige. 

Vi ved at eleverne ofte har kontakt med kommunens SSP konsulenter i deres fritid, bl.a. når SSP er rundt 

omkring på opsøgende arbejde. Ligeledes har personalet på stu et tæt og koordineret samarbejde med SSP 

konsulenterne, hvor der arbejdes forbyggende med eleverne. Dette har haft en stor og gavnlig effekt. At 

kunne arbejde forebyggende og opsøgende kræver et godt lokalkendskab, hvor SSP kan få øje på 

faresignaler og udviklingstendenser i kriminaliteten og i børns og unges levevilkår, så de opfanges tidligt nok 

til, at der kan gøres en indsats, før problemerne bliver for store. Det kræver tid at opbygge disse vigtige 

kompetencer og ikke mindst en relation til de unge og netværket omkring dem. Og det kræver tid at 

vedligeholde dem.  

Derfor vil vi meget gerne appellere til at man ikke sparer en SSP konsulent væk, da vi tror det kan få store 

konsekvenser for mange af byens unge. I sidste ende kan man risikere en dyrere regning til kommunen på 

de indsatser der kan vise sig nødvendige at iværksætte, hvis man ikke får lavet det grundige og nødvendige 

forebyggende arbejde i forhold til fx kriminalitet, stoffer, vold og etc.  

Det er vigtigt, at der blive kigget ind i statistik på SSP-området, hvor mange unge er SSP i kontakt med og 

hvad ville det betyde såfremt der kun vil være 1 SSP-konsulent fremadrettet.  

Har man taget stilling til hvad man gør, hvis der kun er 1 SSP konsulent i kommunen ved, f.eks. sygdom og 

ferie? Er opsøgende arbejde ved større arrangementer sikkert med kun én SSP konsulent? Kan samarbejde 

med skoler, lærere og forældre klares med èn SSP konsulent? Hvordan sikres samarbejde med politi? 

Sagsbehandlere? Konfliktmægling? Alt dette må lægge et unødvendigt stort arbejdspres på kun en SSP 

konsulent og i sidste ende skabe et ikke attraktivt arbejdsmiljø og arbejdsplads. 

Venlig hilsen 

VSU/STU bestyrelsen Kerteminde. 

Indsendt af: Bestyrelsen på vsu/stu 

  



Høringssvar 10 
 

2025-109: Fleksible skoledistrikter for skolestarterne 

Handicaprådet er bekymret på de sårbare børns vegne, hvis klassekvotienten øges, og/eller hvis børnene 

flyttes til andre af kommunens skoler, hvilket oftest vil betyde en øget transport. 

 

2025 – 110: Ungdomsskole reduceres til lovpligtig e aktiviteter 

Hvis heltidsundervisningen med behov for en særlig tilrettelagt undervisning, nedlægges, risikerer man at 

skulle tilkøbe et lignende tilbud i andre kommuner. Konsekvensen kan derved risikere at blive dyrere end 

det nuværende kommunale tilbud. Et skoletilbud i fx Odense koster ca 525.000 årligt pr. elev.(Kilde: Odense 

takster). Dertil skal lægges transportudgifter. Derved skal bare 3 elever sendes til andre kommuner, før 

besparelsen er væk.   

Samtidig fjernes eleverne fra deres trygge miljø i egen kommune, hvorved nærhedsprincippet går tabt.  

De unge med et særligt behov har krav på et skoletilbud tilpasset deres behov og evner. Det får de i de 

nuværende trygge rammer. 

 

Besparelsen på Ungdomsskolen, som vil påvirke 650 unge, stemmer på ingen måde overnes med 

kommunens Børn- og Ungepolitik ”Glade livsduelige børn og unge”, kommunes politik om ”Fællesskab i 

Kerteminde Kommune” og den bekymring der hersker vedr. unges mistrivsel. Den lovpligtige undervisning i 

dansk, matematik, engelsk og tysk er blot en forlængelse af skoleforløbet på ungdomsskolen, og udelukker 

alle de musiske/kreative/håndværksmæssige tilbud. Faren for, at specielt de sårbare unge, som kan mangle 

tro på egne evner, og som gennem ungdomsskoletilbuddene kan afprøve deres håndværksmæssige og 

kreative kunnen, som de senere kan gøre brug af, er stor. Der er fare for marginalisering af specielt denne 

gruppe unge. 

Ligeledes er der stor fare for en stigende ensomhed blandt unge. Igen i modstrid med kommunens 

vedtagende politikker, hvor det tilstræbes, at alle bliver en vigtig del af et fællesskab. 

 

 

Forslag om besparelser på ungdomsklubberne lever ikke op til Børn- og Ungepolitikken. I forvejen er 

tilbuddet ikke særlig ambitiøst - med få åbningsdage i et begrænset tidsrum. I kommunen er der ikke andre 

samlingssteder udover sportsklubberne. En besparelse på områder risikerer flere unge ”på gaden” med øget 

mistrivsel og kriminalitet til følge.  

 

Besparelsen på Ungdomsskolens samlede budget for 2025 svarer til en reduktion af budgettet på 46% - 

altså en halvering! 

 



2025 – 114: Bortfald af 2/3 tilskud til forældrebetaling for efterskoleophold. 

Besparelsen lyder på kr. 778.000, og retter sig igen mod de mest sårbare unge.  

Vedtages besparelsen skal disse unge rummes i skoletilbud indenfor eller udenfor kommunen (udgiften er 

ikke medregnet), eller forældrene skal selv kunne afholde hele udgiften, hvilket som oftest ikke vil være 

muligt for den forældregruppe, som ofte står i en svær økonomisk situation. 

Disse sårbare unge, som vælger et efterskoleophold, gør det – på lige fod med andre unge -  ofte med 

ønsket om et ”anderledes ” skoleår i mere selvstændige rammer, hvor personlig udvikling og fællesskab 

vægtes højt. Denne mulighed risikeres at blive fratages dem, hvis besparelsen effektueres.  

 

2025 – 148: Nedlæggelse af SSP-konsulentstilling 

Handicaprådet ser med stor bekymring på forslaget om at nedlægge den ene af to SSP-stillinger. Det vil 

betyde, at der fremadrettet kun vil være én SSP-konsulent til at dække hele kommunen. 

Kommunen ønsker med Børn- og Ungepolitikken at støtte op omkring vores unge – også de sårbare unge. 

Nedlægges en SSP-medarbejder vil det opsøgende arbejde blive stærkt reduceret. Det vil i høj grad mindske 

muligheden for gadeplansarbejdet, men også på det oplysende og forebyggende plan, så faresignaler kan 

opfanges i tide, og der derved kan sættes tidligt ind. SSP-medarbejderne har i visse tilfælde måtte rykke 

hurtigt ud for at afværge uheldige situationer. Med kun én medarbejder bliver indsatsen sårbar ved fx ferie, 

sygdom, i vanskelige situationer, som kræver to medarbejdere. 

 

Det er vigtigt, at SSP-medarbejderne har et godt og tillidsfuldt samarbejde med og kendskab til kommunes 

ungegruppe.  

Vælger man at spare en SSP-medarbejder, risikere man mistrivsel og kriminalitet, som kan have store 

konsekvenser for den unge og blive fordyrende for kommunen.  

 

2025 – 149: Nedlæggelse af stilling under Plads Til Alle 

Nedlæggelse af en stilling under PTA vil igen berøre kommunens mest udsatte børn og unge.  

PTA har på fornemste vis – og helt i tråd med kommunens politikker  -hjulpet børn og unge ind i 

foreningslivet og dermed ind i sunde fællesskaber. Da det ofte drejer sig om børn/unge fra økonomisk svage 

familier, er det afgørende, at der ydes den fornødne økonomiske og pædagogiske støtte og hjælp.  

For en forholdsvis lille udgift (kr.300.000) er PTA med sit opsøgende arbejde med til at hjælpe mange børn 

ind i et godt, forpligtende og inkluderende fællesskab. Hvis besparelsen effektueres er det vanskeligt at se, 

hvor hjælpen til dette skal komme fra! 

 

2025 – 150: Reduktion i indsatsen under Kontaktpersonkorpset 

Kommunen har  en intention om den tidlige indsats. Reduceres kontaktpersonkorpset  vil en tidlig indsats 

blive endnu vanskeligere. Allerede på nuværende tidspunkt venter alt for mange børn/unge på at få tilkendt 



en kontaktperson, som kan støtte og hjælpe dem i den vanskelige situation, de befinder sig i, fx 

skolevægring, misbrug, mistrivsel. Deres problematikker vil blive mere alvorlige, som tiden går.  

Et gruppeforløb vil med besparelsen skulle erstatte det individuelle forløb. Ofte vil et sådan forløb ikke leve 

op til barnet/den unges behov og ønsker om et individuel forløb med en tillidsskabende og kompetent 

voksen. 

Der skal sættes hurtigt ind, når et barn/en ung ikke trives. Det vil på sigt skabe bedre livsvilkår for den 

enkelte, men også påvirke kommunes økonomi i positiv retning.  

 

Mvh Kerteminde Handicapråd 

Formand Lone Kiilerich 

 

 

  



Erhvervs- og Vækstudvalget 

Høringssvar 1 
 

ID 92: Reduktion i tilskud til ETKerteminde 
 

Budgetønske fra Erhverv & Turisme i Kerteminde 
 
I 2020 tog Kerteminde Kommune beslutningen at lægge den lokale erhvervsindsats over i 
samarbejdsaftalen med Erhverv & Turisme i Kerteminde, da erfaringen fra andre kommuner var, at det 
øgede resultaterne. Dermed lå både turisme- og erhvervsindsatserne samme sted, og Kerteminde 
Kommune sendte et tydeligt signal om, at kommunen, ligesom Erhverv & Turisme i Kerteminde, betragter 
turismen som et erhverv på lige fod med kommunens øvrige erhverv. Hertil kommer ikke mindst, at vi, som 
selvstændig erhvervsdrivende fond, kan skabe muligheder og udnytte ressourcer som en kommune aldrig 
ville kunne gøre alene – derfor vil omkostningerne være lavere og udbyttet højere. 
I slutningen af 2022 udvidede Erhverv & Turisme i Kerteminde turismeservicen, ved at være meget mere 
decentral samt øge den digitale turismeservice.  
 
Siden er der gennemført mange nye og succesfulde initiativer inden for både erhverv og turisme: 
• Succesfuld drift at tre erhvervsnetværk med hver 15-25 deltagende virksomheder og opstart er yderligere 
to netværk umiddelbart efter sommerferien. 
• Afvikling af opstartsworkshop samt udvikling af gimmick til DP World Tour. 
• Lancering af fem decentrale turistinformationer fordelt over hele kommunen – og flere kommer til i 2025 
• Droneoverflyvning md fotografering af flere af kommunens store events; Art Week Kerteminde, 
Kirsebærfestivalen og Langeskov Marked, med henblik målrettet udvikling af pr materiale samt bidrag til 
udviklingen af disse. 
• Opstart af samarbejde med lokale aktører og søgning af fonde i august 2024. (forsættes ind i 2025) 
• Etablering af primitive autocamperpladser udenfor Kerteminde By.  
Nogle initiativer løftes udelukkende af Erhverv & Turisme i Kerteminde, mens andre håndteres i tæt 
samarbejde med Kerteminde Kommune. 
 
Hos Erhverv & Turisme i Kerteminde vil vi dog meget mere. Med vores unikke virksomhedsstruktur, har vi 
mulighed for at sælge ydelser til markedspris til andre aktører. Det betyder, at vi til glæde for kommunen 
og andre kan stille flere interne kompetencer til rådighed, end hvis organisationen lå internt i kommunen. 
Som eksempler på disse andre kunder/opgaver kan nævnes sekretariatsfunktioner for Nordøstfyns 
Erhvervsråd og erhvervsdrivende som Milestone osv. 
    
Fonden ønsker især at bidrage til, sammen med alle øvrige, at; 
• skabe et løft af erhvervsvenligheden i kommunen 
• Styrke bæredygtige indsatser blandt kommunens virksomheder 
• Øge turismeomsætningen bl.a. ved at sikre den fortsatte udvikling af eksisterende turismefyrtårne båret 
af frivilligheden 
• Udvikle af kampagner, events og tiltag målrettet turisten såvel som borgere i kommunen. 
Ved tiltrækning til og afvikling af store events i kommunen, er det vigtigt at der fra politisk hold sættes klare 
mål, visioner og rammer for eventet. Så vil alle ganske enkelt kunne arbejde mere målrettet med større 
udbytte for kommunen og fællesskabet til følge. Et godt eksempel herpå er de fokusområder og mål der er 
opsat af Erhvervs- og Vækstudvalget i vores samarbejdsaftale. Vi sætter vores organisation op til at 



optimere på disse, og afrapporterer løbende herpå. 
Når virksomheder skal vælge kommune at etablere sig i, er konkurrencen benhård og begreber som 
erhvervsvenlighed, netværk og kompetenceudviklingsmuligheder væsentlige. Det samme gør sig gældende 
indenfor etablering og/eller tiltrækning af alle typer og størrelser af events. 
Virksomheder og events der i stor stil bidrager til øget skatteprovenu, øget bosætning og øget 
beskæftigelse samt et triveligt handels- og foreningsliv, når de først er tiltrukket. 
Det er derfor essentielt at Kerteminde Kommune konstant sikrer at være attraktive over for erhvervslivet, 
og ikke sejles agterud i forhold til både vores nabokommuner og de øvrige fynske kommuner. Kerteminde 
Kommune skal derfor fortsat investerer for at sikre og indfri et højt ambitionsniveau.  
En manglende eller lavere investering i turismen og erhvervslivet end vores nabokommuner vil derimod 
resultere i at udviklingen udebliver, stagnere eller falder.  
I Kerteminde Kommune anvendes kr. 150,- pr. indbygger på erhvervs- og Turismeservice. Til sammenligning 
anvender udvalgte nabokommuner nedenstående beløb årligt på turisme- og erhvervsindsatser & service 
(beløbende er ekskl. omkostninger til Erhvervshus Fyn/Destination Fyn): 
Langeland kommune (12.384 indbyggere) 5,8 MDKK* - 468 kr. pr. indbygger 
Nordfyns kommune (29.726 indbyggere) 8,0 MDKK - 269 kr. pr. indbygger 
Assens kommune (41.443 indbyggere) 3,0 MDKK - 73 kr. pr. indbygger 
Kerteminde kommune (23.991 indbyggere) 3,6 MDKK - 150 kr. pr. indbygger 
Gennemsnitlig anvendelse   240 kr. pr. indbygger. 
 
*Erhverv/turist direktøren er ansat direkte af kommunen, hvilket vurderes til at have en værdi af ca. 1,3 
MDKK, hvilket betyder at der anvendes 5,8 MDKK.  
 
I gennemsnit anvendes kr. 240,- pr. indbygger på Fyn (når der ses bort fra Kerteminde) - altså næsten det 
dobbelt end Kerteminde Kommune.  
 
Hvis Kerteminde Kommune fortsat ønsker at være en attraktiv erhvervskommune med potentiale til også at 
tiltrække flere og store events, vil en investering indenfor erhvervs- og turismeindsatser svarende til det 
øvrige fynske niveau være en nødvendig.  
På den baggrund er det Erhverv & Turisme i Kertemindes anbefaling, at Kerteminde Kommune øger 
finansieringen til fonden, så den matcher gennemsnittet for de øvrige sammenlignelige fynske kommuner, 
hvilket svarer til en stigning fra kr. 150,- pr. indbygger til kr. 240,- pr. indbygger.  
 
Med venlig hilsen, 
Erhverv & Turisme i Kerteminde 
 
Konstitueret direktør  Bestyrelsesformand 
Jane Dam      Peter Zinck 
 

Indsendt af: Jane Dam 

  



Ældre-, Handicap- og Sundhedsudvalget 

Høringssvar 1 
 

ID 108: Omfordeling af midler til forebyggende brobygning til civilsamfund 

Høringssvar vedr. omstillingspuljen i Kerteminde Kommune 

- Tilbud til forebyggende hjemmebesøg justeres. 

- Omfordeling af midler til forebyggelse og brobygning til civilsamfundet. 

 

Vi, på Rehabiliteringscenter Toften, har med bekymring læst besparelserne på de forebyggende 

hjemmebesøg. Vi er bekendt med det indsendte høringssvar fra tværfaglige kolleger, og vi tilslutter os dette.  

Desuden lagde Arne Ullum i sit oplæg d. 2/5 op til, at man i Kerteminde kommune bør arbejde med  

langsigtede planer/forudsigelighed, for at mindske uventede udgifter ifm. Øget pleje, hjælpemidler, 

genoptræning mv.. Dette er, hvad de forebyggende hjemmebesøg er en indikator for. Desuden har de 

forebyggende medarbejdere været bindeled for nogle af forløbene på Rehab. Toften og dermed sikret flow. 

Dette da borgere ellers ville strande på Toften pga. manglende pårørende til fx flyting, komme trygt hjem, 

blive optaget i forskelige foreninger mv..  

 

På vegne af Rehab. Toftens LMU 

TR. Henriette Gommesen 

Indsendt af: Henriette Mosegaard Gommesen 

  



Høringssvar 2 
 

ID 108: Omfordeling af midler til forebyggende brobygning til civilsamfund 

Undertegnede er frivillig i ÆldreSagen Modige kvinder Munkebo og i Livskraft i Seniorlivet Stolegymnastik 

Munkebo. 

Jeg har ..både i Modige kvinder og i Stolegymnastik…haft meget brug for at kunne kontakte, for mit 

vedkommende Vicky. I begge regi er der sårbare borgere som på forskellig måde skal hjælpes. Vicky har et 

bredt kendskab til alle og kender de muligheder der er. Som frivillig er disse opgaver ikke mine og jeg har 

brug for at kunne lægge dem fra mig. Som jeg ser det idag, kan jeg ikke være frivillig i Livskraft i Seniorlivet 

eller i Modige kvinder hvis den mulighed for kontakt til forebyggende medarbejder bliver forringet. 

Mh Ane sofie Hjorth 

Indsendt af: Ane sofie Andersen hjorth.  Frivillig i Modige kvinder Ældresagen og Livskraft i Seniorlivet 

  



Høringssvar 3 
 

ID 108: Omfordeling af midler til forebyggende brobygning til civilsamfund 

Undertegnede er frivillig i ÆldreSagen Modige kvinder Munkebo og i Livskraft i Seniorlivet Stolegymnastik 

Munkebo. 

Jeg har ..både i Modige kvinder og i Stolegymnastik…haft meget brug for at kunne kontakte, for mit 

vedkommende Vicky. I begge regi er der sårbare borgere som på forskellig måde skal hjælpes. Vicky har et 

bredt kendskab til alle og kender de muligheder der er. Som frivillig er disse opgaver ikke mine og jeg har 

brug for at kunne lægge dem fra mig. Som jeg ser det idag, kan jeg ikke være frivillig i Livskraft i Seniorlivet 

eller i Modige kvinder hvis den mulighed for kontakt til forebyggende medarbejder bliver forringet. 

Mh Ane sofie Hjorth 

Indsendt af: Ane sofie Andersen hjorth.  Frivillig i Modige kvinder Ældresagen og Livskraft i Seniorlivet 

  



Høringssvar 4 
 

ID 108: Omfordeling af midler til forebyggende brobygning til civilsamfund 

Modige kvinder i Munkebo har lige mødtes…vi fortalte om besparelsen som vil betyde nedlæggelse af 

“forebyggende medarbejdere “ som vi kender det idag. Spontant blev der udtalt følgende fra damerne: 

“Jamen hun betød alt..det var hende der fik mig herhen og det betyder alt “. 

“ Det besøg jeg fik efter min mands død betød meget…hun forstod at tale med mig på den rigtige måde…det 

var ikke en sorggruppe jeg havde brug for “ 

“Hun fik mig igang….jeg var ny i byen. Har sclerose…og vidste ikke hvad jeg skulle gøre….og meget andet 

hjalp hun mig med så jeg nu er kommet videre” 

Som frivillige hos de Modige damer kan vi tilføje, at dette er et samarbejds projekt mellem kommunen og 

ÆldreSagen og uden de 3 forebyggelses medarbejdere havde vi ikke Modige damer, da de i deres arbejde 

mødet de damer/mænd, som skal tilbydes at være en del af grupperne …en form for visitation.  Omvendt 

kan vi frivillige ikke undvære medarbejderne , da de hjælper os hvis der opstår problemer. Det er meget 

vigtigt, at vi som frivillige kan handle på de udfordringer der opstår i gruppen. På gruppens vegne Ruhdi 

Sørensen og Ane Sofie Hjorth 

Indsendt af: Ane sofie Andersen hjorth Modige kvinder Munkebo.  ÆldreSagen 

  



Høringssvar 5 
 

ID 105: Justering af budgetrammen til plejehjemmene 

Plejepersonale i hverdagen er det vigtigste! De besparelser og omlægninger der er beskrevet kan 

accepteres. 

Men BPR er bekymrede for, at hvis der spares på plejepersonale i hverdagen, vil det få uoverskuelige 

konsekvenser for hverdagen på Fjordly. F.eks et personale der pga arbejdspres bliver sygemeldt…..det vil 

betyde udgifter til vikarer, beboere der ikke trives pga ændret og utryk hverdag. 

Indsendt af: Ane Sofie Andersen Hjorth. Formand for Bruger, Pårørende råd Fjordly . 

  



Høringssvar 6 
 

ID 137: Nedjustering i visitation fra 5 til 4 dage i aktivitetstilbud 

Hjernekrogens borgere forventes ikke at blive påvirket af dette forslag, da Hjernekrogen ikke har borgere 

som er visiteret til 5 dage. 

Indsendt af: LMU, Hjernekrogen, Toften 600, blok C 

  



Høringssvar 7 
 

ID 135: Omlægning af åbningstid ved aktivitetstilbuddene 

Hjernekrogen har ikke indvendinger til forslaget, om at omlægge aftenåbent til dagåbent. 

Vi forventer ikke, at det kommer til influere voldsomt på borgernes dagligdag, da aftenåbent i Hjernekrogen 

bruges til et madlavningsforløb, som vil kunne ændres til et ”frokost” tilbud. 

Indsendt af: LMU, Hjernekrogen, Toften 600, blok C 

  



Høringssvar 8 
 

ID 135: Omlægning af åbningstid ved aktivitetstilbuddene 

Forslag ID 135. Omlægning af åbningstid ved aktivitetstilbuddene 

 

 

Vigtig opmærksomhed ved forslaget: 

 

I forhold til aftenåbent om torsdagen oplever Paletten at borgergruppen er delt i to. Den ene halvdel, ca. 20 

borgere ynder at gøre brug af aftentilbuddet indebærende et måltid aftensmad. Den øvrige halvdel har ikke 

ønsket dette tilbud, grundet det ligger aften. 

Indsendt af: LMU, Paletten, Toften 600, blok C 

  



Høringssvar 9 
 

ID 137: Nedjustering i visitation fra 5 til 4 dage i aktivitetstilbud 

Forslag nr. ID 137. Nedjustering af visiterede dage i aktivitetstilbud 

 

Vigtig opmærksomhed ved forslaget: 

Det er yderst væsentligt der er tale om en revisitation af hver enkel borger – således der til hver en tid vil 

ske en individuel vurdering der sikrer borgerens trivsel set i forhold til visitationen af aktivitetstilbud.  

For at Paletten fortsat kan leve op til at være et aktivitets og samværstilbud i Kerteminde kommune er det af 

afgørende betydning at der bliver bibeholdt de fornødne personaleressourcer –at der sikres en balance 

mellem antal visiterede borgere og afdelingens personaleressourcer.  

Palettens målgruppe er yderst afhængige af et indholdsrigt aktivitetstilbud – dette for både den fysiske såvel 

mentale trivsel. Målgruppens problematikker er eks. nedsat initiativ / beslutsomhed / vedholdenhed. 

Perioden under Corona viste et tydeligt og skræmmende billede af hvor hurtigt borgerne bliver både fysisk 

og psykisk dårligere såfremt der ikke kan bibeholdes et aktivitetstilbud.  

Nedskæring i personale gruppen med et tab af 32 timer vil unødigt medføre et øget ansvar / arbejdspres for 

den tilbageværende personalegruppe.  Dette også selvom der sker en nedjustering af visiterede dage. De 32 

timer dækkede ikke kun over borgertid men der var også indberegnet tid til møder / skriftlig dokumentation 

/ varetagelse af ansvarsområder såsom eks. forflytningsvejlederfunktion/medicinhåndtering. Ydermere 

varetager afdelingens eget personale nu alt kørsel af borgere - hvilket tager mange personaletimer.  

Disse opgaver/ ansvarsområder skal fortsat løftes, og kan ikke nedprioriteres.   

Der er et stort ønske om at ikke alle 32 timer skæres væk – dette for at afdelingens opgaver fortsat kan 

løftes ansvarligt og kvalificeret.  

Paletten som afdeling oplever en støt stigende tilgang af borgere, samtidig med at en gruppe af borgere 

bliver mere ressource tunge, grundet deres diagnose/syndrom. 

Indsendt af: LMU, Paletten, Toften 600, blok C 

  



Høringssvar 10 
 

ID 91: Effektivisering af sygeplejen 

Høringssvar til besparelser på ældre/sundheds området 

Vi, Livskraft i seniorlivet, har erfaret, at et af forslagene til besparelser er at reducere   de opsøgende 

medarbejdere fra 3 til 2. 

Der er en stigning af ældre indbyggere, der har behov for træning og social samvær. 

Vores forening tilbyder stolegymnastik og efterfølgende socialt samvær. 

¾ af deltagerne er personer, som de opsøgende medarbejdere har anbefalet at komme til os. Ofte efter at 

det kommunale tilbud om genoptræning er slut. 

Vi frygter, at disse personer ikke bliver gjort opmærksom, på de tilbud der er, og i sidste ende koste 

kommunen mange flere penge. 

Foreningen har stor glæde af, at have kontakt til medarbejderne. Vi bruger dem til at dele evt. bekymringer 

for vores brugere. Det er vigtigt, at de ældre kender den person de ved kan hjælpe, hvis der er/bliver behov. 

Vi ved godt, at der skal spares, men lige på dette punkt er vi bange for, at det vil koste kommunen mange 

flere penge. Der er grænse for, hvad vi kan forlange af de frivillige. 

På vegne af Livskraft i seniorlivet 

Birgitte Boesen, Formand 

Indsendt af: Birgitte Boesen, Livskraft i seniorlivet 

  



Høringssvar 11 
 

ID 99: Tilbud til forebyggende hjemmebesøg justeres 

Kære folkevalgte politikere. 

De modige mænd og kvinder har ønsket at blive hørt. De vil minde jer om, at velfærden er presset til det 

yderste i vores kommune. 

114 modige mænd og kvinder og 19 frivillige er et produkt af et fantastisk samarbejde med jeres 

embedsfolk og ansatte. De vil høres fordi forebyggelse og tidlig indsats virker. De vil høres fordi de er 

modige og har fået mod på livet igen. Og de vil høres fordi jeres forebyggende medarbejdere tager deres 

arbejde alvorligt. 

At i politikere står overfor en meget svær opgave at finde en masse millioner, ved vi alle. Vi ved også godt at 

nogle af besparelserne skyldes faktorer som er udefrakommende. At det ikke er jeres skyld 

Men vi ved også at værdighed i ældreplejen er under stigende pres. Igen er der lagt op til store besparelser 

på ældreområdet.  

Af disse modige mænd og kvinder får rigtig mange af dem ingen hjælp fra kommunen.  

At disse modige mænd og kvinder er et produkt af en forebyggende indsats der virker, må i som politikere 

tage til efterretning og lytte til.  

At mange af disse modige mænd og kvinder ville have kostet kommunen mange flere penge i dag, hvis ikke 

det havde været for den forebyggende indsats. En forebyggende indsats som har sparet både dem og 

kommunen for udgifter til mere hjemme, -sygepleje, rehabilitering, indlæggelser på sygehus mv. 

I stedet har de fået mod på livet igen. Har fået et netværk af gode venner. Nye aktiviteter de går op i. En 

sundere hverdag. Altså alt i alt en hverdag der koster kommunen færre penge end hvis de forebyggende 

medarbejdere ikke havde været der. 

Igen, igen skal i politikere tage stilling til en stor sparerunde. Og det forstår vi alle er et nødvendigt onde. 

Men vi har valgt jer til at handle på vores vegne. I er her fordi vi har valgt jer til at løfte opgaven på vores 

vegne.  Men nu føler vi at det er tiden at minde jer om, at her kan I risikere at gå for vidt i jeres iver efter at 

spare. For vidt fordi nu er ældreplejen i vores kommune så presset at vi ikke kan klare mere. At presset er så 

stort at vores modige mænd og kvinder siger stop. De siger stop fordi det ikke giver mening at spare en 

medarbejder væk på det forebyggende område, når alle og enhver ved at det i sidste ende kommer til at 

koste os alle flere penge.  

Ældre Sagen i hele kommunen tegner langt over ¼ af jeres vælgere. Og de beder jer om at finde 

besparelserne et andet sted end på ældre- og sundhedsområdet. De beder jer om at sætte mennesket før 

alt andet, og finde besparelserne de steder hver det gør mindre ondt.  De ønsker at minde jer om, at I er 

”ansat” af dem til at varetage bl.a. deres interesser. Og det er ikke i deres interesse at I sparer mere på 

ældre- og sundhedsområdet. Og slet ikke på det forebyggende område, som både på kort og lang sigt giver 

så meget mening. Både menneskeligt, helbredsmæssigt men sandelig også økonomisk. I Ældre Sagen her i 

vores kommune, gør vi alt hvad vi kan for at løfte mange forskellige socialhumanitære opgaver. Og mange 

flere opgaver end vi ser i de resterende 214 lokalafdelinger rundt om i landet. Det gør vi fordi vi ser det som 

vores pligt at hjælpe og støtte hvor vi kan. Men vi gør det også fordi vi har et fantastisk samarbejde med jer 



og jeres embedsfolk. Og fordi vi i fællesskab hjælper med at finde nye veje og løsninger hvor det giver 

mening. Alt det vil vi selvfølgelig blive ved med. Men I er nødt til at lytte til os, når vi er her i dag med de 

modige mænd og kvinder. Vi kan ikke løfte den forebyggende indsats alene, den starter hos jer. 

De modige mænd og kvinder i Ældre Sagen Kerteminde kommune 

 

Brev fra en af de modige mænd: Citat: 

”Kære Kerteminde byråd. Vi ved godt at vi skal spare med det underskud der er, men det skal altså gøre på 

den rigtige møde – eller går det galt senere og kan blive endnu dyrere, så vi taber ved at spare og det er vel 

ikke meningen.  

Kerteminde kommune har nogle damer der kører rundt for at besøge ældre og dem der er blevet alen fordi 

deres ægtemage er død. 

Disse damer har i nu i tankerne, på grund af de økonomiske forhold at de måske skal spares væk- og det er 

jo en besparelse her og nu- men som jeg lige har skrevet, så kan det meget nemt blive en dyrere regning 

senere for kommunen- og så er besparelsen jo tabt- og så har man jo intet vunder på længere sigt. 

Vi anbefaler jer at tænke jer rigtig godt før i sparer på dette punkt. I kan måske forenkle det- men lad være 

med at spare disse damer væk. 

Jeg har selv haft med en af dem at gøre og det er Nina- og som de sikkert er alle sammen, så har hun været 

en meget sød dame og givet tillid. 

Lad os bevare disse damer. 

Med de bedste håb og ønsker 

En modig mand” 

Citat slut 

Indsendt af: Ældre Sagen Kerteminde kommune 

  



Høringssvar 12 
 

ID 108: Omfordeling af midler til forebyggende brobygning til civilsamfund 

Høringssvar til Omstillingspuljen i Kerteminde Kommune:  

1. Tilbud til forebyggende hjemmebesøg justeres 

2. Omfordeling af midler til forebyggelse og brobygning til civilsamfundet 

 

Vi ser med bekymring på den besparelse af de forebyggende hjemmebesøg man i Kerteminde Kommune 

peger på ifm. omstillingspuljen, da en reducering af en medarbejder på området vil have store 

konsekvenser for den sundhedsfremmende og forebyggende indsats hos vores ældre medborgere.  

 

Et forebyggende hjemmebesøg er i høj grad den nære og direkte tilpassede borgerindsats med fokus på at 

forebygge funktionstab. En reduktion i medarbejdertimer vil ikke, som beskrevet i omstillingskataloget, 

kanalisere flere ressourcer ud i den nære omsorg, men kraftigt forringe de mest sårbare ældres mulighed 

for at møde kommunen i øjenhøjde. De forebyggende hjemmebesøg tilbydes hovedsageligt til de 

forholdsvist velfungerende ældre, der endnu ikke er i kontakt med kommunen. Med hjemmet som 

forebyggelsesarena ligger der en unik mulighed for tidlig opsporing samt generel og specifik forebyggelse.  

 

Konsekvensen af besparelsen vil derfor være  

- mindre primær forebyggelse med risiko for tidligere tab af funktionsevne  

- tidligere afhængighed af hjælp fra hjemmepleje og sygepleje  

- større social isolation og ensomhed hos en andel af kommunens ældre borgere 

 

I omstillingspuljen er foreslået at de forebyggende hjemmebesøg ophører og at der indenfor nuværende 

ramme ansættes to forebyggelsesvejledere til forebyggelse og brobygning i civilsamfundet. Nuværende 

stillingsbeskrivelse omfatter allerede funktionen indenfor arbejdet med brobygning og desuden frivillighed, 

pårørende og sorg. Funktioner som større kommuner har prioriteret specialstillinger til. En reduktion på en 

stilling vil ikke, som beskrevet i omstillingskataloget, styrke den forebyggende indsats, men vil tværtimod 

medføre, at det bliver svært fortsat at dække disse funktioner og samtidig stå til rådighed for støtte, råd og 

vejledning til hele målgruppen. En målgruppe, der på nuværende tidspunkt omfatter ca. 3500 borgere og i 

takt med stigende ældredemografi en årlig tilvækst på ca. 200 borgere. 

 

Den tidligere besparelse på vedligeholdende træning, den nylige besparelse på demensområdet og 

nuværende lukning af frivillighedscenteret har allerede og vil medføre et øget pres på de forebyggende 

hjemmebesøg. Dette resulterer i et fortsat stigende antal borgerkontakter og opgaver forbundet med den 



sårbare målgruppe f.eks. flere kognitivt svækkede borgere, der ikke længere kan favnes i demensregi regi før 

udredningsforløb er gennemført. 

 

De forebyggende hjemmebesøg tager udgangspunkt i ”Borgerland”, hvor den ældre støttes til at leve et 

selvstændigt, funktionsdygtigt samt meningsfuldt og værdigt hverdagsliv. Ud fra en afklarende samtale 

samarbejdes med borgeren om at skabe en fælles forståelse af mening og løsninger, der kan være behov for 

at iværksætte. De forebyggende hjemmebesøg støtter endvidere de borgere, der ikke opfylder kriterierne 

for øvrige kommunale forløb, tilbud og ydelser. 

  

En besparelse og/eller decideret ophør af tilbud om forebyggende hjemmebesøg vil medføre: 

- En indsnævring af målgruppen i forebyggende hjemmebesøg 

- Færre muligheder for støtte og vejledning til ældre med aldersrelateret funktionstab, tab af 

netværk og nære relationer og opstået sygdom 

- Begrænsede muligheder for opsporing af de mest sårbare ældre. 

- Skabe større ulighed i sundhed for den ældre, der ikke selv evner at række ud efter hjælp. 

 

Det er komplekst at opspore og gennemføre forebyggende hjemmebesøg hos sårbare borgere. 

Relationsarbejdet tager ofte længere tid og kræver flere opfølgninger end ordinære hjemmebesøg. 

 

De I de forebyggende hjemmebesøg arbejdes der løbende med justeringer, udvikling og nytænkning for at 

imødekomme borgernes behov og opspore de mest sårbare, hvilket er fuldt ud i tråd med regeringens 

udspil til den nye ældrereform. Ældreministeren lægger ikke op til afskaffelse af forebyggende 

hjemmebesøg. Fokus er, at der fortsat skal arbejdes forebyggende. De enkelte kommuner får mulighed for 

at tænke bredere ift. alder og målgruppe med samme budget som hidtil.  

 

Flere ældre og mindre forebyggelse vil være et meningsløst tiltag, hvis man ønsker at  

- holde hjemmeplejen fra døren længst muligt 

- prioritere ældres sundhed og trivsel højt som hidtil 

- bevare nærhedsprincippet 

- reducere udgifter til offentlige ydelser 

 

På vegne af  

Forebyggende Hjemmebesøg – Team Sundhedsfremme og Forebyggelse, Kerteminde Kommune 

 



Høringssvaret medunderskrives af 

Træningsområdet, Kerteminde Kommune 

Rehabiliteringsterapeuterne, Kerteminde Kommune 

Visitationen, Kerteminde Kommune 

 

Tilføjelse til høringssvar fra Visitationen:  

 

I visitationsafdelingen oplever vi, at de FBH er en meget vigtig funktion, som udover den åbenlyse gevinst 

for den enkelte borger også er en økonomisk gevinst for Kerteminde kommune pga.: 

 

- Tidlig opsporing og forebyggelse udskyder behovet for hjælp og varme hænder. 

- Minimering af irrelevante ansøgninger om hjælp og bolig på baggrund af forebyggelsesvejledernes 

drøftelse med borgerne om kommunalt serviceniveau og erstatning/kompensation med andre tiltag, bl.a. i 

civilsamfundet.  

- Inddragelse af frivillighed og civilsamfund understøttes meget i forebyggelsesvejledernes arbejde og er 

netop et vigtigt element i Kerteminde Kommunens Velfærdsstrategi. 

Indsendt af: Forebyggende Hjemmebesøg - Team Sundhedsfremme og Forebyggelse 
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ID 99: Tilbud til forebyggende hjemmebesøg justeres 

Høringssvar til Omstillingspuljen i Kerteminde Kommune:  

 

1. Tilbud til forebyggende hjemmebesøg justeres 

2. Omfordeling af midler til forebyggelse og brobygning til civilsamfundet 

 

Vi ser med bekymring på den besparelse af de forebyggende hjemmebesøg man i Kerteminde Kommune 

peger på ifm. omstillingspuljen, da en reducering af en medarbejder på området vil have store 

konsekvenser for den sundhedsfremmende og forebyggende indsats hos vores ældre medborgere.  

Et forebyggende hjemmebesøg er i høj grad den nære og direkte tilpassede borgerindsats med fokus på at 

forebygge funktionstab. En reduktion i medarbejdertimer vil ikke, som beskrevet i omstillingskataloget, 

kanalisere flere ressourcer ud i den nære omsorg, men kraftigt forringe de mest sårbare ældres mulighed 

for at møde kommunen i øjenhøjde. De forebyggende hjemmebesøg tilbydes hovedsageligt til de 

forholdsvist velfungerende ældre, der endnu ikke er i kontakt med kommunen. Med hjemmet som 

forebyggelsesarena ligger der en unik mulighed for tidlig opsporing samt generel og specifik forebyggelse.  

 

Konsekvensen af besparelsen vil derfor være  

- mindre primær forebyggelse med risiko for tidligere tab af funktionsevne  

- tidligere afhængighed af hjælp fra hjemmepleje og sygepleje  

- større social isolation og ensomhed hos en andel af kommunens ældre borgere 

 

I omstillingspuljen er foreslået at de forebyggende hjemmebesøg ophører og at der indenfor nuværende 

ramme ansættes to forebyggelsesvejledere til forebyggelse og brobygning i civilsamfundet. Nuværende 

stillingsbeskrivelse omfatter allerede funktionen indenfor arbejdet med brobygning og desuden frivillighed, 

pårørende og sorg. Funktioner som større kommuner har prioriteret specialstillinger til. En reduktion på en 

stilling vil ikke, som beskrevet i omstillingskataloget, styrke den forebyggende indsats, men vil tværtimod 

medføre, at det bliver svært fortsat at dække disse funktioner og samtidig stå til rådighed for støtte, råd og 

vejledning til hele målgruppen. En målgruppe, der på nuværende tidspunkt omfatter ca. 3500 borgere og i 

takt med stigende ældredemografi en årlig tilvækst på ca. 200 borgere. 

 

Den tidligere besparelse på vedligeholdende træning, den nylige besparelse på demensområdet og 

nuværende lukning af frivillighedscenteret har allerede og vil medføre et øget pres på de forebyggende 

hjemmebesøg. Dette resulterer i et fortsat stigende antal borgerkontakter og opgaver forbundet med den 



sårbare målgruppe f.eks. flere kognitivt svækkede borgere, der ikke længere kan favnes i demensregi regi før 

udredningsforløb er gennemført. 

 

De forebyggende hjemmebesøg tager udgangspunkt i ”Borgerland”, hvor den ældre støttes til at leve et 

selvstændigt, funktionsdygtigt samt meningsfuldt og værdigt hverdagsliv. Ud fra en afklarende samtale 

samarbejdes med borgeren om at skabe en fælles forståelse af mening og løsninger, der kan være behov for 

at iværksætte. De forebyggende hjemmebesøg støtter endvidere de borgere, der ikke opfylder kriterierne 

for øvrige kommunale forløb, tilbud og ydelser.  

 

En besparelse og/eller decideret ophør af tilbud om forebyggende hjemmebesøg vil medføre: 

- En indsnævring af målgruppen i forebyggende hjemmebesøg 

- Færre muligheder for støtte og vejledning til ældre med aldersrelateret funktionstab, tab af  

        netværk og nære relationer og opstået sygdom 

- Begrænsede muligheder for opsporing af de mest sårbare ældre. 

- Skabe større ulighed i sundhed for den ældre, der ikke selv evner at række ud efter hjælp. 

 

Det er komplekst at opspore og gennemføre forebyggende hjemmebesøg hos sårbare borgere. 

Relationsarbejdet tager ofte længere tid og kræver flere opfølgninger end ordinære hjemmebesøg. 

 

I de forebyggende hjemmebesøg arbejdes der løbende med justeringer, udvikling og nytænkning for at 

imødekomme borgernes behov og opspore de mest sårbare, hvilket er fuldt ud i tråd med regeringens 

udspil til den nye ældrereform. Ældreministeren lægger ikke op til afskaffelse af forebyggende 

hjemmebesøg. Fokus er, at der fortsat skal arbejdes forebyggende. De enkelte kommuner får mulighed for 

at tænke bredere ift. alder og målgruppe med samme budget som hidtil.  

 

Flere ældre og mindre forebyggelse vil være et meningsløst tiltag, hvis man ønsker at  

- holde hjemmeplejen fra døren længst muligt 

- prioritere ældres sundhed og trivsel højt som hidtil 

- bevare nærhedsprincippet 

- reducere udgifter til offentlige ydelser 

 

På vegne af  

Forebyggende Hjemmebesøg – Team Sundhedsfremme og Forebyggelse, Kerteminde Kommune 



 

Høringssvaret medunderskrives af 

Træningsområdet, Kerteminde Kommune 

Rehabiliteringsterapeuterne, Kerteminde Kommune 

Visitationen, Kerteminde Kommune 

 

Tilføjelse til høringssvar fra Visitationen:  

 

I visitationsafdelingen oplever vi, at de FBH er en meget vigtig funktion, som udover den åbenlyse gevinst 

for den enkelte borger også er en økonomisk gevinst for Kerteminde Kommune pga.: 

 

- Tidlig opsporing og forebyggelse udskyder behovet for hjælp og varme hænder. 

- Minimering af irrelevante ansøgninger om hjælp og bolig på baggrund af  

  forebyggelsesvejledernes drøftelse med borgerne om kommunalt serviceniveau og  

  erstatning/kompensation med andre tiltag, bl.a. i civilsamfundet.  

- Inddragelse af frivillighed og civilsamfund understøttes meget i forebyggelsesvejledernes  

  arbejde og er netop et vigtigt element i Kerteminde Kommunens Velfærdsstrategi. 

Indsendt af: Forebyggende Hjemmebesøg - Team Sundhedsfremme og Forebyggelse 
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Generelt høringssvar 

Generelt vil vi gerne udtrykke vores bekymring for at Ældre, Handicap og Sundhed nu igen ser ud til at skulle 

spare (omprioritere). I forvejen er der, efter vores vurdering, ”skåret ind til benet”. Men vores største 

bekymring til omprioriteringen 2025-28, må helt klart være at Kerteminde kommune overvejer 

1. at nedjustere den forebyggende indsats Dette på trods af at alle undersøgelser peger på at 

forebyggelse gavner og flytter ældre borgere til et bedre helbred og en bedre livskvalitet. At nedjustere det 

forebyggende team med en medarbejder (fra 3 til 2), kan på sigt betyde øgede udgifter til hjemme, - og 

sygepleje, indlæggelser på hospitaler, rehabilitering, borgere med depressive diagnoser, selvmordstanker, 

etc. etc. Her håber vi i Ældre Sagen, at Kerteminde kommune vil gå ind med et godt eksempel og fastholde 

det niveau der er hos det forebyggende team med de 3 medarbejdere.  Hermed ikke sagt, at der ikke kan 

kigges på at der måske kan komme andre aldersgrupper ind over det forebyggende team. Men det synes vi 

skal drøftes nærmere efter folkemødet for ensomhed, hvor Ældre Sagen håber at kunne være med til at 

bidrage til denne drøftelse. 

 

2. at justerer budgetrammen til plejehjemmene. Dette på trods af at beboerne på 

plejehjemmene bliver dårligere med behov for megen og kvalificeret personale, og der bliver flere og flere 

demente, ikke kun på demensafdelingerne, men også på de ”almindelige” afdelinger.  

Som nævnt sidste år, må Kerteminde kommunes opgave vel være at finde det serviceniveau man reelt 

ønsker og finder behov for, og så kigge på det samlede budget for hele kommunen, for at se hvordan man 

bedst muligt imødekommer de ønsker og behov der er – både politisk og menneskeligt.  Herunder måske 

også at åbne helt op for fordelingen af de økonomiske midler der samlet er til rådighed i kommunen. Som i 

ethvert andet budget er det ofte nødvendigt at omprioritere og lægge nyt budget.  

Det må her handle om at Kerteminde kommune i højere grad, sætter det enkelte mennesket først. 

Når det så er sagt, skal vi i Ældre Sagen Kerteminde kommune dog stadig udtrykke en stor tilfredshed med 

det gode og konstruktive samarbejde med både politikere og medarbejdere. Vi vil fortsat gøre alt hvad vi 

kan for at samarbejde om de gode løsninger for vores ældre og sårbare borgere.  

 

På vegne af Langeskov-Munkebo og Kerteminde lokalafdelinger 

 

For Koordinationsudvalget 

 

Louise Qaavigaq Gerda Dam Hansen  

Formand  Medlem 

Indsendt af: Ældre Sagen Kerteminde kommune 
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ID 137: Nedjustering i visitation fra 5 til 4 dage i aktivitetstilbud 

At nedjustere aktivitetstilbuddene i vil betyde en dag mindre om ugen til aktiviteter for beboerne. Konkret 

betyder det brud i beboernes faste strukturelle mønstre og øget fokus på personaleressourcer.  En dag mere 

på f.eks. Gyldenhuset, vil skabe yderligere pres på personalet, idet der ikke tilføres ekstra ressourcer. 

Indsendt af: Ældre Sagen Kerteminde kommune 
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ID 135: Omlægning af åbningstid ved aktivitetstilbuddene 

Der foreslås omlægning af aktivitetstilbuddenes åbningstid med 5 dage i dagtimerne, modsat nuværende 

åbningstider 4 dage i dagtimerne og 1 dag aftenåbent. 

Hvis man kigger på forslag 8, hvor der er forslag om nedjustering fra 5 til 4 dage i aktivitetstilbud, giver det 

efter vores mening ingen idé at have 5 åbningsdage, når det tiltænkes kun at kunne tilbyde aktivitetstilbud 4 

dage om ugen. 

Hvis forslag 8 ikke godkendes og der således fortsat vil være 5 åbningsdage, kunne man forestille sig at 

timerne bliver lagt således, at der bliver en længere/ændret åbningstid, hvor der lukkes ½ time før 

aftenstillæget indtræder.  Derved fastholder man en besparelse på aftentillæg jf. forslaget. 

Indsendt af: Ældre Sagen Kerteminde kommune 
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ID 108: Omfordeling af midler til forebyggende brobygning til civilsamfund 

Der henvises til punkt om Tilbud til forebyggende hjemmebesøg justeres. 

 

Generelt: 

Generelt vil vi gerne udtrykke vores bekymring for at Ældre, Handicap og Sundhed nu igen ser ud til at skulle 

spare (omprioritere). I forvejen er der, efter vores vurdering, ”skåret ind til benet”. Men vores største 

bekymring til omprioriteringen 2025-28, må helt klart være at Kerteminde kommune overvejer 

1. at nedjustere den forebyggende indsats Dette på trods af at alle undersøgelser peger på at 

forebyggelse gavner og flytter ældre borgere til et bedre helbred og en bedre livskvalitet. At nedjustere det 

forebyggende team med en medarbejder (fra 3 til 2), kan på sigt betyde øgede udgifter til hjemme, - og 

sygepleje, indlæggelser på hospitaler, rehabilitering, borgere med depressive diagnoser, selvmordstanker, 

etc. etc. Her håber vi i Ældre Sagen, at Kerteminde kommune vil gå ind med et godt eksempel og fastholde 

det niveau der er hos det forebyggende team med de 3 medarbejdere.  Hermed ikke sagt, at der ikke kan 

kigges på at der måske kan komme andre aldersgrupper ind over det forebyggende team. Men det synes vi 

skal drøftes nærmere efter folkemødet for ensomhed, hvor Ældre Sagen håber at kunne være med til at 

bidrage til denne drøftelse. 

 

2. at justere budgetrammen til plejehjemmene. Dette på trods af at beboerne på 

plejehjemmene bliver dårligere med behov for megen og kvalificeret personale, og der bliver flere og flere 

demente, ikke kun på demensafdelingerne, men også på de ”almindelige” afdelinger.  

Som nævnt sidste år, må Kerteminde kommunes opgave vel være at finde det serviceniveau man reelt 

ønsker og finder behov for, og så kigge på det samlede budget for hele kommunen, for at se hvordan man 

bedst muligt imødekommer de ønsker og behov der er – både politisk og menneskeligt.  Herunder måske 

også at åbne helt op for fordelingen af de økonomiske midler der samlet er til rådighed i kommunen. Som i 

ethvert andet budget er det ofte nødvendigt at omprioritere og lægge nyt budget.  

Det må her handle om at Kerteminde kommune i højere grad, sætter det enkelte mennesket først. 

Når det så er sagt, skal vi i Ældre Sagen Kerteminde kommune dog stadig udtrykke en stor tilfredshed med 

det gode og konstruktive samarbejde med både politikere og medarbejdere. Vi vil fortsat gøre alt hvad vi 

kan for at samarbejde om de gode løsninger for vores ældre og sårbare borgere.  

 

På vegne af Langeskov-Munkebo og Kerteminde lokalafdelinger 

 

For Koordinationsudvalget 

 



Louise Qaavigaq Gerda Dam Hansen  

Formand    Medlem 

Indsendt af: Ældre Sagen Kerteminde kommune 
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ID 105: Justering af budgetrammen til plejehjemmene 

Ældre Sagen er dybt bekymret over, at kommunen vil sænke serviceniveauet på plejehjemmene ved at 

spare på normeringerne på de enkelte plejehjem. 

Beboerne på kommunens plejehjem er de dårligste borgere, ofte med komplekse problemstillinger, der 

kræver kvalificeret personale. Mange af borgerne er samtidig demente og har brug for kvalificeret og ekstra 

personale med særlig viden om demens.  

Desuden er vi bekymret for, at en reduktion af ansatte på plejehjemmene, vil føre til øget pres og stress 

blandt de ansatte. Dette vil være med betydelig risiko for at det vil øge sygefraværet yderligere og markant. 

Tildelingen af vikarer vil falde, da vikarbudgettet beregnes ud fra budgettet til fagpersonalet. Hvis der 

politisk påtænkes at fastholde en reduktion af ansatte og deres faglige kvalifikationer, er vi i Ældre Sagen 

oprigtigt bekymret for hvorvidt disse meget svage og sårbare borgere kan ende med at være den nye dårlige 

historie i pressen, med grelle eksempler på misrøgt og omsorgssvigt. Denne bemærkning skal IKKE ses som 

en skjult trussel, men en reel bekymring for at kvaliteten bliver så forringet at det får alvorlige konsekvenser 

for de ældre.  

Kommunens administration har denne gang bedt de enkelte LMUér om at komme med forsalg til hvordan 

besparelserne kan udmøntes på det enkelte plejehjem. Ældre sagen finder det bekymrende, at ingen 

LMU´er der udover reduktion af personalet, ikke er fremkommet med andre forslag til besparelser.  Dog har 

Fjordly angivet andet vedr. bedre planlægning af indkøb i køkkenet og bagning af kager sammen med 

beboerne.  Måske kan Ældre Sagen finde frivillige der vil deltage i dette.  

Birkelund: 

Her vil man have højere bruttonormering og mindre vikarforbrug. Er der bruttonormering i dag?  

Det angives at der skal være bedre arbejdstilrettelæggelse, der skal ikke være dækning ved sygdom i 

dagvagter, med den konsekvens at der vil være større kontinuitet og kendt personale. Beboerne vil klart 

opleve en forringelse idet der vil være mindre tid til plejen og aktiviteter ophører. I stedet forventes det at 

frivillige varetager disse aktiviteter.  

Ældre Sagen har i dag flere aktiviteter på Birkelund, herunder  

• Skubberne der skubber de ældre en tur ud i det fri hver onsdag. 

• Siddende boldmotion en gang om ugen 

• Kreativt værksted, ligeledes en gang om ugen. 

• Cafe Svalen. Her mangler desværre frivillige. 

• Vågetjenesten 

• Besøgsvenner med hund. 

 

 



Fjordly. 

Der lægges op til at der ikke skal bruges eksterne vikarbureauer, hvilket vil betyde merarbejde for de faste 

medarbejdere. Det fremgår ikke, om det både er i dag, aften og nattevagter. Det kan i perioder give 

psykologisk utryghed som både beboere og pårørende kan reagere negativt på.  

Det vil kræve grundig orientering fra den stedlige, ansvarlig leder, som kan forebygge dette. 

Svanehøj og Dalsbo. 

Der lægges op til, at den fælles nattevagt (springeren) ikke vil blive vikardækket i 9 uger. Det vil påvirke 

arbejdsmiljøet, for det ene personale, der er på vagt om natten, ligesom det vil få konsekvenser for 

beboerne, der må vente i længere tid på hjælp. Det kan også betyde, at en døende kommer til at ligge 

alene, når andre beboere har brug for hjælp. Ældre Sagen finder ikke dette værdigt, at nogen skal dø alene. 

Forhåbentlig og formentlig inddrages de pårørende allerede, men nogle har ingen pårørende eller får ikke 

besøg. De bør have en til at sidde ved sig. 

Ældre Sagen har en vågetjeneste, der kan tilbyde at sidde ved den døende, såfremt de er erklæret 

terminale. Dette uanset om det er pårørende, der har brug for et hvil eller en døende uden pårørende.  

Lindhøj og Troelskær. 

Her foreslås at medarbejderne selv skal stå for vagtplanlægning. Dette vil kræve en grundig introduktion og 

oplæring, samt accept fra de personaler, der ikke skal vagtplanlægge. Ligeledes retningslinjer for eks. ferie 

og fri på eks. SH-dage.  

Ansvaret vil fortsat være hos lederen.  

Ældre Sagen er uforstående over at det vil betyde større fleksibilitet end i dag og mulighed for at tilbyde 

ekstratimer. Er muligheden der ikke i dag? 

Indsendt af: Ældre Sagen Kerteminde kommune 
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ID 102: Øge antallet af borgere i sygeplejeklinik 

Ældre Sagen ser positivt på at øge antallet af borgere i sygeplejeklinikkerne, og ser på tilfredshed på at de 

borgere, der ikke selv kan transportere sig til en sygeplejeklinik, fortsat vil få sygepleje i eget hjem.  

I henhold til Lov L53, vil sygeplejerskerne også kunne varetage flere opgaver.  (punkt 22) 

Indsendt af: Ældre Sagen Kerteminde kommune 
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ID 99: Tilbud til forebyggende hjemmebesøg justeres 

Uagtet at reformen af Ældreloven lægger op til en nedjustering af den forebyggende indsats. Så lægges der 

på den anden side op til at forebyggelse tænkes bredere, så det også omfatter pårørende, civilsamfund og 

stærke lokale fællesskaber, som sammen med de faglige indsatser understøtter større livsglæde for den 

enkelte ældre. 

Ældre Sagen i Kerteminde kommune har siden 2019 haft et tæt samarbejde med det forebyggende team i 

kommunen. Det har betydet at der i skrivende stund er flyttet 114 borgere væk fra ensomhed, isolation og 

sorg. Disse borgere er godt forankret i vores Modige Mænd og Modige Kvinder. En del af de borgere er 

efterfølgende blevet aktive i andre sammenhænge, herunder Leg mod bold, Royal Run, kørestolsskubber 

osv. Ligesom de har fået et privat netværk som de ikke havde før. Hvis man spørger disse borgere, kan vi se, 

at en stor andel af dem ikke længere har den samme behov for hjælp som tidligere. Og langt, langt de fleste 

har fået mod på livet igen.  

Hvis man forestiller sig at nedjustere det forebyggende team med 1 medarbejder, vil det betyde en 

reducering i antal borgere der vil kunne ”flyttes” væk fra ensomheden.  

Desuden har Ældre Sagen lagt op til at arbejde på at indføre ”recept mod ensomhed – ud i fællesskaberne” i 

samarbejde med Kerteminde kommune, praktiserende læger, præster mv. Hvis Kerteminde kommune har 

intention om at gøre en indsats mod ensomhed, (hvilket folkemødet for ensomhed til januar 2025 lægger 

op til,) så vil det kræve at det forebyggende team ikke nedjusteres, men til gengæld i større grad inddrages i 

indsatsen mod ensomhed i alle aldersgrupper, sammen med Ældre Sagen og evt. andre aktører. 

Det er Ældre Sagens vurdering, at nedjustering af Det forebyggende team med 1 medarbejder, vil: 

* Øge arbejdspresset på de tilbageværende medarbejdere. Herunder risiko for stress og sygemelding  

* Forringe kvaliteten af den forebyggende og vigtige indsats. (Mindre tid til den enkelte borger). 

* Betyde flere ældre borgere med sygdomme og ensomhed/isolering der kunne have været udgået. 

* Flere borgere der bliver mere behandlingskrævende på sigt – og derved mere omkostningstunge. 

Indsendt af: Ældre Sagen Kerteminde kommune 
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ID 98: Styrket rehabilitering af borgere i sygeplejen 

Rehabilitering er en målrettet og tidsbestemt samarbejdsproces mellem borgere, pårørende og fagfolk. 

Formålet er, at borgeren, som har eller er i risiko for at få betydelige begrænsninger i sin fysiske, psykiske 

og/eller sociale funktionsevne, opnår et selvstændigt og meningsfuldt liv.  

Ældre Sagen finder ikke, at der nogen steder er nævnt de pårørende. Regeringen foreslår, til en ny ældrelov, 

et tættere samarbejde med de pårørende, hvilket kalder på andre opgaver end de praktiske, der er foreslået 

i dette punkt.  

Ældre Sagen finder ikke, at der med foreslåede kan ske så stor besparelse i 2025 og frem, da det kræver 

megen tid både til egne opgaver og til at motivere og uddanne hjemmeplejen. 

Indsendt af: Ældre Sagen Kerteminde kommune 

  



Høringssvar 22 
 

ID 97: Skærmbesøg i hjemme- og sygeplejen med et rehabiliterende formål 

Der lægges op til at skærmbesøg kan sikre borgerne tryghed fx når der måles blodsukker, tages insulin, 

varetager stomipleje, doserer medicin eller har behov for psykisk omsorg. Borgerne skal være i stand til at 

tilgå en smartphone, tablet eller webcam. Et det en velfærdsteknologi kommunen stiller til rådighed? 

Det fint med velfærdsteknologi, men den enkelte borger skal have ret til at sige nej tak. 

Den enkelte borger, der påtænkes at skulle deltage, vil for de fleste af de nævnte opgaver, kræve en 

oplæring og introduktion, og Ældre Sagen foreslår derfor at man tilbyder borgerne at komme i 

sygeplejebutikkerne, og dermed opfylde ønsket om at øge antallet af borgere i sygeplejeklinik, jf. punkt 28. 

Indsendt af: Ældre Sagen Kerteminde kommune 

  



Høringssvar 23 
 

ID 96: Pulje til Flere hænder og højere faglighed i ældreplejen 

Ældre Sagen er imod at man fortsat bruger betegnelsen flere hænder. Der ansættes ikke hænder, men som 

der også beskrives i formålet med puljen, var det at sikre mere tid til pleje, omsorg og nærvær. Midlerne 

skulle bidrage til at højne kvaliteten af ældreplejen ved at sætte fokus på fagligheden. Hænder kan ikke sikre 

dette, men det kan kvalificeret personale.  

Den nye model til plejehjem indeholder budget til vikarer og kun et mindre beløb til kompetenceudvikling 

pr. plads. Det skal også dække udgifter til supervision og sparring.  

Ældre Sagen finder ikke at dette hænger sammen med de foreslåede besparelser for henholdsvis sygeplejen 

og hjemmeplejen. 

Indsendt af: Ældre Sagen Kerteminde kommune 

  



Høringssvar 24 
 

ID 94: Ophør af klippekort i hjemmeplejen 

Ved sidste omprioritering var der 27 borgere der var visiteret til klippekortsordningen mod i år 20. Dvs. der 

har været et fald på 7 borgere der er blevet visiteret. Vi sætter spørgsmålstegn ved, om forhold for visitering 

til klippekort har ændret sig på det år? 

Såfremt forslaget bliver vedtaget, vil det betyde at de svageste ældre ikke længere har mulighed for at blive 

støttet i at deltage i sociale fællesskaber, at skabe nære relationer, hvilket vil betyde at de oplever større 

ensomhed, med risiko for at der udvikles depression og andre invaliderende sygdomme. Dette på trods af at 

”Fællesskaber forebygger ensomhed” er baseret på kommunens fællesskabsvision og er et prioriteret 

fokusområde.  

Her foreslår Ældre Sagen i Kerteminde kommune at der evt. kan komme en nærmere uddybning af, hvad de 

20 borgere reelt bruger klippekortet til.  

Ældre sagen deltager aktivt i og vil fortsat deltage aktivt i at hjælpe med at afhjælpe ensomhed i 

samarbejde med kommunen, hvilket bl.a., sker vi vores gode samarbejde med det forebyggende team og 

demenskoordinatorerne. 

Indsendt af: Ældre Sagen Kerteminde kommune 

  



Høringssvar 25 
 

ID 93: Effektivisering i hjemmeplejen 

Der lægges op til en rammebesparelse i hjemmeplejen gennem effektivisering af arbejdsgange og styrket 

rehabiliterende indsats, fx flere borgere på dosisdispensering, hjælpemidler til kompressionsbehandling 

(støttestrømper), oplæring af basispersonale i kontrolmålinger mv. 

Her nævnes det flere borgere på dosisdispensering. Det er ikke beskrevet, hvem der må dosisdispensere. 

Her gælder det at der er læger, sygeplejersker og jordemødre, der er berettiget til at disponere lægemidler, 

via deres autorisation. Assistenter må modtage telefonisk ordination, såfremt det drejer sig om en 

patient/borger hvis forløb og tilstand assistenten er fortrolig med. Må administrere medicin ifølge fast 

ordination og pn ordination. Det er lægen, der kontakter apoteket.  

Dog kan visse typer antibiotika, penicilliner og visse typer af cytostatika fx methotrexat ikke 

dosisdisponeres, ligesom sugetabletter ikke kan. 

Det er typisk apoteket, der udfører dosisdispensering, og til 14 dages forbrug. Der er et lovpligtigt gebyr på 

kr., 111,25 for pakning af dosismedicin for 14 dage, foruden den pris som medicinen koster.  Det vil være en 

betydelig udgift for den enkelte borger.  

Det beskrives at basispersonalet skal oplæres i kontrolmålinger mv. Hvem er basispersonalet og hvilke 

kontrolmålinger er der tale om? 

Hjælpemidler til kompressionsbehandling, her skal der måles konkret og nøjagtigt for hver borger.   

Ældre Sagen har svært ved at forestille sig, hvordan disse få, enkelte forslag vil kunne styrke 

medarbejdernes kompetencer og at disse anvendes optimalt. Ligesom den enkelte ældre vil kunne klare 

mest muligt selv. 

Alt i alt vil det betyde at for sygeplejen og hjemmeplejen vil den samlede besparelse være på i alt 500.000. 

Indsendt af: Ældre Sagen Kerteminde kommune 

  



Høringssvar 26 
 

ID 91: Effektivisering af sygeplejen 

Der lægges op til en rammebesparelse i sygeplejen gennem effektivisering af arbejdsgange og overdragelse 

af sundhedslovsopgaver til hjemmeplejen. Den foreslåede rammebesparelse vil ske ved at nednormere 

sygeplejen.  

Det fremgår ikke, hvilke sundhedslovsopgaver, der skal overdrages og til hvem.  

Det fremgår at traditionel og ukomplicerede sygeplejeopgaver kan delegeres. Det har ældresagen en 

forventning om, at det allerede sker i det omfang, det er muligt og fagligt forsvarligt.  

Det beskrives, at forslaget ingen konsekvenser har for borgerne, men samtidig at det kan medføre længere 

responstid i forhold til akutte opgaver og kontakt med lægehuse. Det ser ældre sagen klart som en 

forringelse og konsekvens for borgerne. 

Det er kendt af alle, at borgere, der har været indlagt, bliver udskrevet fra sygehuset, inden de dårligt nok er 

færdigbehandlet, og mange er meget dårlige med komplekse problemstillinger og kræver kvalificeret 

sygepleje, udført af kompetente sygeplejersker.  

Sygeplejersker har iflg. Lov L53, fået forbeholdt virksomhedsområde fra 1. januar 2024, der betyder at de 

selvstændigt må beslutte og udføre en række behandlingstiltag, som har været forbeholdt læger. Eks. vis 

tage blodprøver eller ordinere visse typer medicin, samt lægge drop og syning af overfladiske hudsår uden 

for ansigtet. 

Ældre Sagen undrer sig over, at begrundelsen for rammebesparelsen er en lavere timepris for en assistent 

end for en sygeplejerske. Det må være kompetencer og kvalitet, der skal være afgørende for om der skal 

udføres sygeplejeopgaver som assistenter varetager eller sygepleje som sygeplejersker udfører. 

Indsendt af: Ældre Sagen Kerteminde kommune 
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2025 – 94: Ophør af klippekort i hjemmeplejen 

Det foreslås at ophøre klippekortsordningen, som giver mulighed for, at de svageste ældre eller 

handicappede kan få 1/2 times ekstra støtte om ugen. (Timerne kan spares sammen) Der er i øjeblikket 20 

borgere visiteret til ordningen. Besparelsen er kr. 120.000.  

Det drejer sig om 20 borger hvilket er 6000 kr der er at spare pr. borger og de skal re-visiteres til om de kan 

undvære hjælpen. Det koster at re-visiterer. 

 

Når det er sagt er der måske intet at sparer!!! 

Såfremt man sparer ordningen med klippekortydelser væk, skal man være opmærksom på, om borgen 

bruger ydelsen til en skal-opgave eller til en kan-opgave til de handicappede. 

Hvis ydelsen f.eks. bruges til en kan-opgave, såsom en gåtur, oplæsning, hyggesnak, biograftur eller lignende 

så kan den spare væk. 

Hvis ydelsen f.eks. bruges til en skal-opgave, såsom hjælp til praktiske opgave, hvor den handicappede 

kompenseres for manglende evne til at udføre den selv, og hvor den handicappede iflg. Serviceloven er 

berettiget til den kompenserende hjælp, således at man kan fungere på lige fod med ikke handicappede, 

skal den stadig udføres dog under en anden form/betegnelse end klippekortsydelse, idet det er en skal 

ydelse. 

Besparelsen vil derfor nok specielt ramme de ældre og handicappede, hvor den f.eks. er tilkendt for at 

bekæmpe ensomhed i hverdagen. Handicappede skal have hjælpen fra en anden kasse og tit en fordyrende 

privat tilgang som kommunen er forpligtet til at betale. 

 

2025 – 135: Omlægning af åbningstid ved aktivitetstilbuddene 

For nogle år siden skulle alle aktivitetstilbud samles på Toften med lukning af de lokale støttecentre til følge. 

Begrundelsen var fællesskab og flere spændende tilbud i et større forum. Fællesspisningen blev fremhævet 

som en meget attraktiv aktivitet, og der var planer om kørsel  fra bostederne til Toften, så alle kunne 

deltage. Til gengæld skulle fællesspisning i de lokale  fælleshuse nedlægges – også selvom mange af 

borgerne ønskede af fortsætte som hidtil i deres lokale fælleshuse. 

Nu påtænkes det at nedlægge den ene aftenåbning, der eksisterer, således at der ikke længere vil være 

mulighed for at mødes om aftenen.  

Begrundelse er, at man herved kan spare personaleudgifter på kr. 60.000, da personalet ikke skal honoreres 

med et aftentillæg! 

Fællesspisningen én gang ugentlig benyttes af ca. 35 borgere.  

Hvor blev fællesskabstanken og bekæmpelse af ensomheden af?  



Mht. museumsbesøg og andre udflugter, som er et (lidt nedværdigende) argument for besparelsen, kan det 

fint ske på ugens øvrige dage. 

 

Der pågår i øjeblikket en underskriftindsamling blandt nogle af brugerne og medborgere for bevarelse af 

aftenåbning i Paletten, som indtil videre har over 500 underskrifter. 

 

I øvrigt kan det undre, at kun handicapområdet, som det eneste område,  bliver sammenlignet med andre 

kommuner, som – tilfældigvis ! - har en mindre udgift pr. borger! 

 

2025 – 136: Omlægning til matrikelløse tilbud på handicapområdet 

Med forslaget ønsker man at omlægge indsatsen i de fire fælleshuse til matrikelløse tilbud. Det betyder, at 

målgruppen fremover bliver mere flydende og ikke afgrænses af Socialtilsynets kriterier. De eksterne 

hjemmevejledere vil indgå i bemandingen.  

Det kan synes positivt, men når man samtidig vil nedlægge fire fuldtidsstillinger - i en i forvejen lille 
normering – bliver det  uforståeligt og svært at gennemskue.  
Der er os bekendt ikke ansat personale specifikt i fælleshusene. De ansatte er alle tilknyttet borgerne i 
botilbuddet. Fælleshusene danner en ramme for beboerne, hvor det tilstræbes at danne fællesskab og 
relationer og derigennem udvikle sociale kompetencer ved at kunne søge hjælp og fx deltagelse i 
fællesspisning, fælles udflugter, koloni, osv.  – i deres lille trygge miljø.  
Vi har erfaring med at borgere på disse bosteder ikke kan ringe efter hjælp og vil gå i fælleshuset og møde 
et tomt hus. Dette har vi allerede ved weekend lukninger set store kriser ved.  
 
Vil disse sårbare borgere kunne ”tåle” , at deres fælles hus også lukkes op for andre også udeboende, med 
måske helt andre problematikker, og vil de kunne ”tåle”, at de fremover skal være en del af en langt større 
gruppe. Flere på flere af vores støttecentrene vil få forværrede situationer og fordyrende foranstaltninger 
vil skulle indsættes. Og heraf ingen besparelser, tværtimod. 
 

En række spørgsmål melder sig: 

• Er det positivt, at det fremover er kommunen selv – og ikke Socialtilsynet – som skal føre tilsyn 
med kvaliteten? Det betyder jo, at den, der indfører besparelserne, også er den, der skal sikre 
kvaliteten!  

• Er det positivt, at koloni og udflugter fremover skal ske på tværs af de fire fælleshuse, så man 
derved kan spare personaleressourcer? Kan borgerne magte den langt større gruppe? 

• Er det positivt; at koloni og udflugter fremover skal ske med involvering af interessegrupper? 
Mennesker udefra, som borgerne måske ikke kender, og som ikke kender borgerne og deres 
problematikker og behov. 

• Hvad betyder det for borgernes økonomi, at (citat)”der vil ske ændringer i betaling af kost og 
fællesspisning.? Det bør konkretiseres, da mange af borgerne i forvejen har en ”lille” økonomi. 

Forslaget om matrikelløse tilbud kunne måske være godt, hvis alle involverede parter havde haft tid til at 

arbejde pædagogisk med det og ikke som nu, at det er en del af en stor besparelse. 

 



Vi har prøvet at blande handicaps, som besparelserne nu vil på matrikelløse steder før (lille Troelskær), med 

meget dårlig succes, idet forskellige handicaps har divergerende behov og det hele kan giver fordyrende 

særtilbud. 

 
2025 – 137: Nedjustering i visitation fra 5 til 4 dage i aktivitetstilbud 

I forslaget påtænkes det, at borgerne fremadrettet maksimalt kan visiteres til 4 dage i modsætning til de 

nuværende 5 dage. En besparelse på kr. 300.000. 

Kun 6 borgere er visiteret 5 dage. Hvis det nedsættes til 4 dage, beskrives det, at borgeren - citat ”vil være i 

deres hjemlige rammer med de sysler, der hører til deres hjemmeliv. Nogen ser TV, andre har inetresse som 

tegning, perler, puslespil mv.” 

Med besparelsen følger ikke øgede personaleressourcer til bostederne, selvom borgerne er hjemme en 

ekstra dag. Vi må gå ud fra, at normeringen allerede er tilrettet borgernes aktivitetstilbud. Derfor vil ekstra 

dage på bostedet/institutionen kræve ekstra ressourcer, hvis borgerne ikke blot skal opholde sig inaktiv i 

deres lejligheder. 

Samtidig har mange af disse borgere behov for en fast/stram struktur, som med dette forslag brydes – for 

300.000 kr !  

Igen kan det undre, at fællesskabet og bekæmpelse af ensomhed rangerer så lavt. 

 

På handicap og psykiatri området er der allerede skåret ind til benet , så vi fraråde besparelser på området 

da det vil få store menneskelige konsekvenser, hvilket vil koster dyrt på en anden bane, som er skitseret i 

dette høringssvar. 

 

Mvh Kerteminde Handicapråd 

Formand Lone Kiilerich 

 


